
هنگام دریافت استوارنامه سفیر جدید فرانسه

روحانی: فصل نوینی در روابط 
ایران و فرانسه آغاز شده است

رئیس جمهــوری با تأکیــد بر این که تهــران از 
گســترش و تعمیق همکاری ها با پاریس در همه 
حوزه های مورد علاقه استقبال می کند، گفت: فصل 
نوینی در روابط جمهوری اســلامی ایران و فرانسه 
آغاز شده است و اجرای سریع توافق های مشترک، 
می تواند این روابط را بیش از پیش تعمیق بخشــد. 
به گزارش ایرنا، حجت الاسلام والمســلمین حسن 
روحانی روز سه شــنبه هنگام دریافت استوارنامه 
فرانسوا ســنمو، سفیر جدید فرانســه در تهران به 
اشــتراک فرهنگی و روابط دیرینه دو ملت و دولت 
اشــاره و اظهار کرد: روابط دو کشــور بزرگ ایران 
و فرانســه با توجه به ظرفیت هــا و توانمندی های 
گســترده ای کــه از آن برخوردارند بایــد در همه 
حوزه های اقتصادی، سیاســی، علمی، فرهنگی و 
منطقه ای ارتقا و تعمیق یابد. وی با تشریح توافق های 
گسترده ای که در جریان دیدار رسمی خود از پاریس 
حاصل شد، افزود: اسناد بسیار مهمی برای گسترش 
روابط دو کشور امضا شد که اجرای سریع آنها ازجمله 
در حوزه مبادلات بانکی، مســیر توسعه و تحکیم 
همکاری ها به ویژه میــان بخش های خصوصی دو 
کشور را هموارتر می سازد. رئیس جمهوری در ادامه 
به موضوع ضرورت تقویت پایه صلح و ثبات در منطقه 
پرداخت و تأکید کرد که ایجاد شرایط آرام در منطقه 
به ویژه در ســوریه و عراق به نفع دو کشــور خواهد 
بود. روحانی اظهار داشت: ایران و فرانسه با توجه به 
توانمندی های خود می توانند نقش مهمی در تقویت 
پایه های آرامش و ثبات در منطقه ایفا کنند. سفیر 
جدید فرانسه در تهران نیز با تأکید بر این که پاریس 
مصمم به توســعه و تعمیق روابط با تهران در همه 
حوزه هاست، به روابط قدیمی و استوار دو کشور اشاره 
و اظهار کرد: فرانسه تمام تلاش خود را برای اجرای 

سریع توافقات میان دو کشور به کار گرفته است.

آغاز نشست گروه تماس بین المللی 
در سوریه با حضور ظریف

نشست گروه تماس بین المللی سوریه با حضور 
وزیر امورخارجه جمهوری اســلامی ایران و دیگر 
وزرای خارجه کشــورهای عضو در وین آغاز به کار 
کرد. این نشســت به طور مشــترک توسط وزرای 
خارجه آمریکا و روسیه و نماینده دبیرکل سازمان 
ملل متحد در امور سوریه اداره می شود. دکتر ظریف 
وزیر امورخارجه و وزرای امورخارجه آلمان، ایتالیا، 
استرالیا، انگلیس، عربســتان، ترکیه، مصر، اردن، 
عمان، مسئول سیاســت خارجی اتحادیه اروپایی، 
دبیرکل اتحادیه عرب و هیأت هایی از کانادا، فرانسه، 
قطر، امارات متحده، عراق، چیــن، لبنان و... در این 
نشست بین المللی حضور دارند. محمدجواد ظریف، 
وزیر امورخارجه در نخســتین دیدار خود در وین با 
فدریکا موگرینی مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا دیــدار و گفت وگو کرد. ظریف همچنین ادامه 
رایزنی های فشرده خود پیش از شرکت در نشست 
وین با استفان دی میســتورا نماینده ویژه سازمان 
ملل متحد در امور ســوریه دیدار و گفت وگو کرد. 
وزیرخارجه پیــش از این دیدار، با فدریکا موگرینی 
هماهنگ کننده سیاســت خارجــی اتحادیه اروپا 
و جولی بیشاپ همتای اســترالیایی خود دیدار و 
گفت وگو کــرد. محمدجواد ظریف در بــدو ورود 
به وین در پاســخ به ســوال خبرنگار ایرنا، مبنی بر 
این که رایزنی ها برای رفع موانع اجرای برجام تا چه 
اندازه موثر بوده و این که عده ای اعتقاد دارند، برجام 
نه تنها هیچ منفعت قابل توجهی نداشته، بلکه حدود 
سه سال فعالان اقتصادی را معطل و رکود را تعمیق 
کرده اســت، گفت: آمار و ارقام نشان می دهد که با 
توجه به کاهش شدید قیمت نفت، رکود کاهش پیدا 
کرده و ما در مسیر رشد هستیم و ان شاءالله در سال 
95 با رشد قابل توجه و تورم کمتر،  سال را به پایان 
خواهیم رساند. ظریف افزود: در اثبات این که برجام 
آثار بسیار زیادی داشته، می توان به فروش نفت مان 
که ظرف 3ماه 2برابر شده، اشاره کرد که همین دلیل 
محکمی است. وی ادامه داد: میزان سرمایه گذاری 
در ایــران میلیاردها دلار بــوده و پروژه های زیادی 
توافق شده است. البته ما اعتقاد داریم ایالات متحده 
به اندازه ای که باید راه ها را باز می کرده و به بانک ها 
برای حضور در ایران اطمینان می داده، اقدام نکرده 
اســت و ما هم این کار را پیگیــری می کنیم. وی 
خاطرنشان کرد: در این اجلاس راهکار های جدی 
برای ایجاد فشار کاری برای اجرای برجام را بررسی 

کردیم.
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فرشید غضنفرپور| 18 ماه پس از انتصابش تودیع 
شد، محمد سرافراز حالا رکورددار است در کوتاه ترین 
زمان ریاست بر سازمان صداوسیما. زمانی گمنام ترین 
چهره بود از میان نامزدهای جانشینی عزت الله ضرغامی. 
از معاونت برون مرزی به ساختمان اصلی جام جم رفت 
و تا 18 ماه بعد که اســتعفا کرد یکی از پرحاشیه ترین 
دوران های مدیریت بر صداوسیما را از سر گذراند. دورانی 
چنان پرفشار که دیروز در مراسم تودیعش هیچ نشانه ای 
از ناراحتی و نگرانی دیده نمی شد. چهره اش تنها هنگامی 
در هم رفت که مراسم از سوی علی لاریجانی و علی اصغر 
پورمحمدی به آوردگاه انتقادهای تندوتیز از او تبدیل 
شد. میراثش را به باد نقد گرفتند و حتی علی لاریجانی 
او را به سبب عملکردش درباره موضوع برجام شماتت 
کرد. معاونانی که زمانی عزلشــان کــرده بود به دعوت 
رئیس جدید در جلسه حاضر شدند تا رفتنش را به نظاره 
بنشینند. از میان میهمانان دیروز، علی لاریجانی، علی اکبر 
ولایتی، بیژن نوباوه، سیدرمضانعلی موسوی مقدم، محسن 
رضایی، سردار نقدی، سردار ســعید منتظرالمهدی، 
سردار شــیرازی، حسام الدین آشــنا، حسن خجسته، 
نوش آبادی، نهاوندی، جمشید مشایخی، داود میرباقری، 
داریوش اسدزاده، سید محمود دعایی، جواد شمقدری، 
محمودرضا تخشید، محمد مسعود، محمدرضا شریفی نیا، 
سیدضیاءالدین دری، علی نصیریان، محمد صالح علا، 
مسعود جعفری جوزانی و ایرج راد بسیاری از منتقدان 
سرسخت دوران مدیریت سرافراز بودند.  مراسم با قرائت 
حکم انتصاب مقام معظم رهبری به علی عسکری توسط 
آیت الله رسولی  محلاتی آغاز و در پایان هم از تلاش های 
محمد سرافراز تقدیر شد. رئیس جدید که زمانی توسط 
سرافراز کنار گذاشته شــده بود هدیه ای به رسم یادبود 
به او داد و البتــه از حمایت ها و تلاش هایش هم تقدیر و 
تشکر کرد. عبدالعلی علی عسکری در نخستین سخنرانی 
رسمی خود در مقام رئیس سازمان صداوسیما، از تعامل 
رسانه ملی با قوای سه گانه کشور خبر داد و بر »استفاده از 
تمامی نیروهای کارآمد صداوسیما« و همچنین »توجه 
به نیاز مخاطبان« تأکید کرد. رئیس سازمان صداوسیما 
ضمن سپاسگزاری از مقام معظم رهبری که کار رسانه 
را به وی واگذار کرده اند، به اهمیت سازمان صداوسیما 
به عنوان رسانه ملی اشاره کرد و گفت: می دانید که امروز 
عرصه رقابت رسانه ای است. امروزه با نبرد رسانه ای بزرگی 
مواجهیم و در این مسیر کسانی که دارای توانمندی های 
بالاتری هستند، دارای قدرت های رســانه ای برتر هم 
هستند و در میدان موفق تر چهره می کنند. او با تأکید بر 
این که هیچ ادعایی ندارد اما عمق میدان صداوسیما را به 
خوبی می شناسد، گفت: سازمان صداوسیما سازمانی قوی 
و مستحکم است و قوت آن در نیروی انسانی است که در 
جای جای این رسانه کار می کنند. تمام این زنجیره های 
انسانی سازمان ارزشمند هستند. درست است که در زمینه 
تولید هنوز عمیق نشده ام که خواهم شد اما عمق سازمان را 

می شناسم و با یکایک نیروهای فداکار سازمان آشنا هستم. 
رئیس جدید صداوسیما بر حمایت از اقدامات دولت هم 
تأکید کرد و گفت: حمایت  از فعالیت های دولت محترم، 
بیان پیشرفت های روزافزون،  پرهیز از سیاه نمایی،  پرهیز 
از شکاف و دو قطبی  شدن، دستیابی به شعار پیشرفت و 
مقاومت و کمک به قدرت نظام اسلامی ایران از محورهای 

مورد تأیید رسانه ملی در این دوران خواهد بود.
پورمحمدی: سرافراز ناکام بود چون می خواست 

چند کار را با هم انجام بدهد
در ادامه مراسم علی اصغر پورمحمدی، معاونت سیما که 
در دوران سرافراز به صداوسیما بازگشت با اشاره به تغییرات 
ساختاری و خدمات سرافراز در مقام رئیس صداوسیما 
گفت:  ایشان کارهای بسیاری انجام دادند. یکی از دلایلی 
که باعث شد ناکام بماند این بود که چندین کار را با هم 
می خواستند انجام دهند. درحالی که ملاحظات مختلفی 
وجود دارد که نمی گذارد شما به انقلاب مدنظرتان برسید. 
آقای ســرافراز با وجود روحیه انقلابی نتوانست به آنچه 
می خواست برسد. شاید هم ما مدیران ناتوان و نالایقی 
بودیم که نتوانستیم ایشان را همراهی کنیم. اما به هرحال 
نقشه های ایشان نقشه های بدی نبود. پورمحمدی در ادامه 
به عدم موفقیت سرافراز در تعامل با دولت و مجلس هم 
اشاره کرد و گفت: متاسفانه با مشکلات زیادی از قبیل 
بودجه مواجهیم؛ چرا که ما هر چه حقوق می گیریم باید 
به برنامه سازان و بازنشستگان و... بدهیم و دیگر بودجه ای 
برای برنامه ســازی نمی ماند. از طرفی برنامه سازی در 
تلویزیون مشکل است؛ چراکه ما در مقام فرستنده پیام با 
نگاه های فرهنگی و ارزشی متفاوت و با مخاطبان بسیاری 
روبه رو هستیم. باید خانواده ها، نمازگزاران در مسجد، اهالی 
رفسنجان و... همه از ما راضی باشند. ما چهارشنبه گذشته 
مشکلات خود را با رئیس مجلس که از این مشکلات خبر 
نداشتند در میان گذاشتیم و شاید یکی از نقاط ضعف 

آقای سرافراز همین بود که مشکلات را مطرح نمی کرد. 
درحالی که آقای لاریجانی از دوستان آقای سرافراز بودند 
از این مسائل و مشکلات بی خبر بودند. پورمحمدی در 
بخش دیگری از سخنان به حســام الدین آشنا، مشاور 
رئیس جمهوری برای شــرکت در این مراسم خوشامد 
گفت و او را از ردیف ســوم صندلی های مراسم به ردیف 
اول دعوت کرد و سپس با لحنی طنزگونه گفت: همین 
موضوع که ایشان به صندلی ردیف اول دعوت شدند روی 
میزان بودجه ما تأثیر دارد؛ البته سردار شیرازی رئیس دفتر 
نظامی فرمانده کل قوا هم این جا حضور دارد ولی متاسفانه 
اصلا معلوم نیست که کجا هستند؛ بنابراین هماهنگی در 
کشور ما کار بسیار سختی است و آقای سرافراز در این 
شرایط نتوانست با دولت و مجلس تعامل کند اما گام های 
مهمی برداشت که امیدواریم آقای دکتر علی  عسکری در 

این مسیر سخت و طولانی بتواند به موفقیت برسد.
سرافراز: مهم ترین چالش مسائل مالی بود

محمد سرافراز در سخنان خود به موضوع استعفا که 
پورمحمدی مطرح کرد، پرداخت و گفت: من به بخش 
سنتی استعفا می پردازم که استعفا به معنی طلب عفو 
کردن است و از همه طلب عفو می کنم که در این مدت 
اذیتشان کردیم و امیدواریم توفیق خدمت برای همه فراهم 
شود. او سپس با اشاره به سخنان علی اصغر پورمحمدی 
)معاون سیما( با خنده گفت: نمی دانم آقای پورمحمدی 
از ما تعریف کرد یا تخریب.  او سپس با اشاره به شرایط 
بودجه سازمان صداوسیما و بدهی های مالی بیان کرد: 
مهم ترین چالش سازمان، مشکلات مالی بود؛ در آن زمان 
1800 میلیارد بودجه صداوســیما بود و 2800 میلیارد 
هزینه داشتیم. در  سال 93 کمک  هزار میلیاردی دولت 
هم تمام شده بود و باید فکری برای آن می شد. 3 راهکار 
داشتیم. کاهش هزینه، افزایش بودجه و افزایش درآمد. 
در آن زمان سیما 200 میلیارد بدهی داشت. در همان 

 سال اول بدهی ها کاهش یافت. دولت شفاهی قول هایی 
داد ولی انجام نشد. 

انتقاد لاریجانی از رویکرد صداوسیما در برجام
شاید بتوان گفت تندترین انتقادها را سرافراز از لاریجانی 
شنید، رئیس اسبق سازمانی که او روز گذشته از ریاست آن 
تودیع شد. رئیس مجلس شورای اسلامی هم در سخنانی 
به نوع برخورد صداوسیما با موضوع برجام انتقاد کرد و 
گفت: از نظرات موافقان و مخالفان برجام آگاه هستم و 
ممکن است در بعضی جاها درست باشد، اما طرح مسائل 
و چالش ایجاد کردن چه بهره ای دارد؟ یک زمانی طرح 
مسأله و بررسی ممکن بود لازم باشد - البته با کیفیت 
مطرح شدن با آن وضع نیز خیلی موافق نبودم ولی به هر 
حال ســلیقه ای بود- و این کار را شما انجام دادید، حال 
که زمان گذشته باید از فرصت ها اســتفاده کرد.  وی با 
اشاره به برخی سخنان سرافراز در این مراسم درخصوص 
عملکرد صداوسیما در زمان مذاکرات هسته ای و برجام 
افزود: در موضوع برجام، رادیو و تلویزیون با آراي مختلف 
مواجه است و باید در این رابطه استراتژی روشن داشت و 
بنده هم نسبت به رادیو و تلویزیون و هم نسبت به مسأله 
هسته ای بیگانه نیستم.  رئیس قوه مقننه ادامه داد: در 
موضوع هسته ای مسیر جمهوری اسلامی ایران آگاهانه و 
خوب بود و تصمیم کشور مبنی بر انجام مذاکره، کار بسیار 
عاقلانه و داهیانه ای بود زیرا دشمنان می خواستند ایران 
گرفتار تحریم ها بماند. لاریجانی خاطرنشان کرد: یک 
عده از ابتدا مخالف این موضوع بودند که باید به آنها نیز 
احترام گذاشت و ممکن است دلایل سیاسی یا هر دلیل 
دیگری داشته باشند؛ اما به هرحال تصمیم گرفته شده و 
حال سوال این است که باید از این موضوع بهره ببریم یا 
دوباره دعوا راه بیندازیم؟ که صداوسیما باید این موضوع 
را خود تحلیل و حل کند.  نماینده مردم قم در مجلس 
همچنین تصریح کرد: صداوســیما علی القاعده رادیو و 
تلویزیون نظام جمهوری اسلامی ایران است و تصمیم 
گرفته شده در مسأله هسته ای مانند بسیاری از مسائل 
دیگر، تصمیم نظام است؛ به طور مثال اگر در سوریه نظام 
از مبارزه علیه تروریست ها حمایت می کند، چرا شما این 
موضوع را باز نمی کنید که آیا رفتن به سوریه خوب است 
یا نیست؟ این که با تروریست ها مبارزه کنیم بد است یا 
خوب؟ چرا شما این کار را نمی کنید؟ در مسأله هسته ای 
نیز همین طور است.  وی ادامه داد: البته شاید اشتباهاتی 
انجام شود و آمریکایی ها رفتار گستاخانه انجام دهند که 
نظام جواب آنها را می دهد و پیگیری باید انجام شود؛ البته 
پیگیری به این معنا نیست که مردم را ناامید کرد. لاریجانی 
گفت: از این که عمر مدیریتی دوست عزیزم آقای سرافراز 
یک سال و نیم بود تاسف می خورم، همچنان که پیش تر 
نیز گفته بودم آقای سرافراز فردی باهوش و با استعداد 
است که مسائل رسانه را می شناسد و حدود 20 سال است 
که آقای سرافراز در صداوسیما کار می کند که سرمایه ای 

برای کشور است.

اخبار    دیپلماسی

بدرقه سرافراز با طعنه های تندوتیز
اخبار  جهانمعارفه رئیس جدید سازمان صداوسیما برگزار شد

دیدبان حقوق بشر:  

سعودی ها با محاکمه 3۰ شیعه 
عربستانی، یک ایرانی و یک افغانستانی 

عدالت را به تمسخر گرفتند
دیدبان حقوق بشــر در بیانیه ای محاکمه 30 
شیعه عربستانی، یک ایرانی و یک افغانستانی در 
عربستان ســعودی به اتهام جاسوسی برای ایران 
را »تمســخر عدالت« خواند و افزود: این دادگاه 
لکه ننگ دیگری بر سیســتم قضائــی ناعادلانه 
عربستان ســعودی اســت. به گزارش فارس، در 
ادامه انتقادهای بین المللی از سیســتم قضائی 
عربستان سعودی، دیدبان حقوق بشر اعلام کرده 
که محاکمه 32 تن به اتهام جاسوسی برای ایران، 
»مسخره کردن عدالت« است.  دیدبان حقوق بشر 
در بیانیه ای با تأکید بر آن که دادگاه محاکمه 32نفر 
در عربستان سعودی به اتهام جاسوسی برای ایران 
»تمسخر عدالت« است، اعلام کرد: »وکلای مدافع 
نمی توانند با موکلان خود دیــدار کنند و یکی از 
موارد اتهامی متهمان، »گســترش شیعه گری« 
است«.  در این بیانیه آمده است:  »دادگاه 32 مرد 
به اتهام ادعای  جاسوسی به نفع ایران در عربستان 
ســعودی، فرآیند اولیه و ابتدایی حقوق متهمان 
را نقض کرده اســت. با گذشــت حدود سه سال 
از بازداشــت و تحقیق و دوماه جلسات استماع، 
مقامات عربستان سعودی به متهمان اجازه دیدار با 
وکلا یا دادن همه اسناد لازم برای دفاع از متهمان 
را فراهم نکرده اند. دادستان ها خواهان حکم اعدام 
برای 25 تن از 32 متهم هستند«. دیدبان حقوق 
بشر ادامه داد: »این مردان متهم به جاسوسی برای 
ایران هستند اما برگه اتهامی شامل اتهامات زیادی 
است که اصلا جزو جرایم شناخته نمی شود، مانند 
»حمایت از تظاهرات«،  »آســیب زدن به وجهه 
پادشاهی«، و »تلاش برای گسترش دادن شیعه«.  
محاکمه در دادگاه ویژه جنایی در ریاض از فوریه 

2016 آغاز شده است«.  

 38 کشته و 7۰ زخمی 
در 2 انفجار در بغداد 

وقــوع دو انفجار تروریســتی روز سه شــنبه 
در دو منطقه بغداد دســت کم 38 کشــته و 70 
زخمی برجای گذاشــت که اغلــب قربانیان از 
شهروندان عادی هســتند. به گزارش ایرنا، یکی 
از این انفجارهــا در نزدیکی بــازاری در منطقه 
پرجمعیت »الشعب« در شمال بغداد اتفاق افتاد 
که به گفته سخنگوی عملیات امنیت بغداد، آمار 
اولیه تلفات این انفجار 11 کشــته و 37 زخمی 
بود که به تدریج بر تعداد تلفات اضافه شد. سعد 
معن به تلویزیون دولتی عراق گفت که انفجار در 
دو مرحله اتفاق افتاد که نخســت ناشی از انفجار 
بمب بود و سپس یک فرد انتحاری با کمربندی 
انفجاری به محــل انفجار اول کــه مردم تجمع 
 کرده بودند، حمله ور شــد و خود را منفجر کرد. 
وی افزود: تحقیقــات اولیه نشــان می دهد که 
فرد انتحاری یک زن بوده اســت. از طرفی منابع 
امنیتی عــراق در خبر دیگری گفتنــد که بر اثر 
انفجار خودروی بمب گذاری شده در نزدیکی یک 
بازار در منطقه »الیوسفیه« در جنوب غربی بغداد 
دست کم 2 شهروند کشته و 12 تن دیگر زخمی 

شدند.

داعش یک زن و  2۰ جوان را در 
موصل سنگسار کرد

منابع آگاه در اســتان نینوا گــزارش دادند که 
گروه تروریســتی- تکفیری داعش یک زن و 20 
جوان را در شهر موصل سنگسار کرد. به گزارش 
شبکه خبری روسیا الیوم، این منابع افزودند که 
گروه تروریســتی- تکفیری داعش یک زن و 20 
جوان را متهم به روابط نامشروع و سنگسار کرد. 
گروه تروریســتی داعش این افــراد را در منطقه 
»بعشــیقه« در محله التحریر در شرق موصل در 
انظار عمومی اعدام کرد. گروه تروریستی داعش از 
زمان اشغال شهر موصل در ژوئن )خرداد( 2014 
تاکنون، دست به جنایت های بسیاری بر ضد مردم 
این شــهر زده و صدها تن از اهالی شهر موصل را 
به اتهام های گوناگون به شــکل های مختلف و 
هولناکی اعدام کرده است. عراق از 19 خردادماه 
 ســال 1393شمســی تاکنون با بحران ناشی از 
اشــغال مناطق زیادی از شهرهای شمال و غرب 
خود توسط گروهک تروریســتی داعش مواجه 

بوده است. 

رئیس سازمان حج و زیارت با بیان این که سعودی ها 
اخیرا اعلام کردند که حاضرند تمهیداتی فراهم کنند 
تا ویزای زائران در داخل کشــور صادر شــود، گفت: 
تفاهمنامه ای که در آن عــزت، کرامت و حرمت زائر 
حفظ نشــده و تضمین برای تأمیــن امنیت در آن 
قید نشده امضا نخواهد شــد.  تا پیش از این ازسوی 
کمیسیون امنیت ملی مجلس و سخنگوی وزارت 
امورخارجه اعلام شده بود که درصورت ادامه کارشکنی 
مقامات سعودی در اعزام زائران ایرانی به حج تمتع، 
ایران اعزام حج تمتع را منتفی اعلام خواهد کرد. روز 
گذشته اما وزارت حج عربستان ســعودی با صدور 
بیانیه ای از برخی مواضعش در قبال ایران عقب نشینی 
کرد.   روز گذشته سعید اوحدی، رئیس سازمان حج و 
زیارت به انتشار بیانیه اخیر وزارت حج و عمره عربستان 
اشاره کرد و افزود:  3 موضوعی که سعودی ها در این 
بیانیه به آن اشــاره کردند، موضوعاتی نبوده که در 
مذاکرات اخیر به آنها پرداخته شده باشد.  وی افزود: 
ما با طرف سعودی بیش از 20ساعت مذاکره داشتیم 
و ملاحظات ما در 3 صفحه و 11 بند به آنها ارایه شد، 
امیدوار بودیم که طرف سعودی در بیانیه اش به شرایط 
و ملاحظات ما که توقعاتی منطقی و عقلانی بود، پاسخ 
می داد.  رئیس سازمان حج تصریح کرد: سعودی ها در 
این بیانیه به موضوع صدور ویزای الکترونیکی برای 
حجاج اشاره داشــتند؛ همچنین عنوان کردند که 

ما درخصوص انتقال حجاج پیشنهادی داده ایم که 
مغایر با قوانین بین المللی صنعت هوانوردی است که 
خواسته ما درخصوص پروازها همان چیزی است که در 
سال های گذشته انجام می گرفته و بهره مندی زائران 
از خدمات پروازی کشور حق مسلم آنان است. اوحدی 
خاطرنشان کرد: البته در این بیانیه به  درستی آمده 
که ما این تفاهمنامه را امضا نکردیم، ما اعتقاد داریم 
همان طور که عربستان اعلام می کند که حج از روابط 
سیاسی جداست، لذا شرایط مذاکره و تفاهمنامه ای که 
بخواهد به امضا برسد، باید همانند سال های گذشته 
باشد و به دلیل این که شروط ما در تفاهمنامه لحاظ 
نشد، از امضای آن امتناع کردیم.  با این تفاصیل به نظر 
می رسد که هنوز امیدی به اعزام   حج تمتع وجود دارد و 
شاید مقامات ایرانی با توجه به عقب نشینی سعودی ها 
مذاکراتی جدید را آغاز کنند. در دیداری که علی جنتی 
با مراجع قم داشت، نیز بحث حج تمتع مطرح شده بود 
و مراجع نظرات متفاوتی را دراین خصوص ارایه کرده 
بودند. برای مثال، آیت الله جوادی آملی صراحتا اعلام 
کرده بود که درصورت برآورده نشدن خواسته های 
ایران و حفظ عزت مسلمین، واجدان شرایط حج در 
ایران تکلیف شــرعی برگردن خود ندارند. در آن سو 
البته آیت الله سبحانی اعلام کرده بود که باید تلاش 
شود تا شرایط احرازشــده و فریضه حج تا حد امکان 

بر زمین نماند.

عقب نشینی عربستان از موضع ضدایرانی در برگزاری حج

به حجاج ایرانی ویزای الکترونیکی می دهیم

سفیر سابق جمهوری اسلامی ایران در لبنان 
با بیان این که دولت قبل نباید به دادگاه پترسون 
می رفت، گفت: خرید اوراق قرضه از آمریکا یکی 
از خطاهای دولت احمدی نژاد بود که از مشورت 
نکردن با کارشناس های حوزه اقتصادی، مالی و 

پولی ناشی می شد. 
یکی از دعاوی آمریکا علیه ایران که با نام پرونده 
پترسون شناخته می  شود، مربوط به انفجاری بود 
که در ســال 1983 در لبنان اتفاق افتاد و طی آن 
مقر تفنگداران دریایی آمریکا در لبنان مورد حمله 
قرار گرفت و حدود 240نفر از تفنگداران آمریکایی 
در آن کشته شدند. در سال 1386 )2007( دادگاه 
آمریکا به نفــع بازماندگان این تفنگــداران که 
دعاوی خود را علیه ایران مطرح کرده بودند، رأی 
داد و ایران را بــه پرداخت قریب 2.7میلیارد دلار 
محکوم و درهمین راستا، اوراق بهادار بانک مرکزی 
کشورمان را توقیف کرد. محمدعلی سبحانی روز 
سه شــنبه در گفت وگو با ایرنا، در رابطه با حکم 
توقیف دو میلیارد دلاری اموال ایران ازسوی آمریکا 
افزود: در رابطه با این اتفاق ابتدا باید به این موضوع 
پرداخت که چرا دولت احمدی نــژاد در دوره ای 
که ایران تحریم دلاری بود، دست به خرید اوراق 

قرضه درکشوری متخاصم زد؟
وی دولت احمدی نــژاد را »دولت تصمیم های 

خلق الســاعه و باندی« توصیف کــرد و اظهار 
داشت: متاســفانه در دولت احمدی نژاد مشورت 
معنا نداشــت و خرید این اوراق قرضه نیز یکی از 
خطاهای مشــورت نکردن دولت احمدی نژاد با 
کارشناس های حوزه اقتصادی، مالی و پولی بود. 
سبحانی گفت: حتی اگر خیلی هم مجبور باشیم 
تا عملیات بانکی با کشور دیگری انجام دهیم، نیاز 
است تا تمام مراحلی که ضامن پس گرفتن پول 
است، بررســی شــود و درصورت وجود ضمانت 
کافی، با کشــور دیگری دست به عملیات بانکی 
و اقتصادی بزنیم.  این تحلیلگر مسائل سیاست 
خارجی با اشاره به این نکته که در رابطه با خرید 
اوراق قرضه ایران از آمریکا، ضمانت بانکی ازسوی 
بانکی صادر شــده که این بانک نیز آمریکایی و 
ملزم به رعایت قوانین کشــور آمریکاست، تأکید 
کرد: کشــورها برای فاینانس یا وام دادن به سراغ 
کشــورهای بی طرف می روند تــا ضمانتی برای 
برگشت اموالشان وجود داشــته باشد، اما در این 
معامله مانند این است که بانکی که برادرخوانده 
آمریکاست، آمده و ضمانت برگشت اموال ایران را 
کرده است. سبحانی معتقد است: »از هر زاویه که 
به این معامله نگاه کنیم، با توجه به اختلاف هایی 
که میان ایران و آمریکا وجود داشــت، نباید این 

معامله میان این دوکشور انجام می شد.«

سفیر سابق ایران در لبنان: 

دولت قبل نباید به دادگاه پترسون می رفت

 روز گذشته طی مراسمی علی عسکری برای ریاست صداوسیما معارفه و محمد سرافراز تودیع شد


